
گروه اقتصادی - دبیر کانون بانک ها و موسسه های اعتباری خصوصی اظهار داشت: انحلال بانک ها و موسسات 
مالی و اعتباری بر عهده بانک مرکزی است و هنوز تصمیم قطعی در این زمینه گرفته نشده  است

محمدرضا جمشیدی درباره انحلال سه موسسه اعتباری که اخیرا از سوی رییس کل بانک مرکزی اعلام شد، گفت: 
انحلال بانک ها و موسسات مالی و اعتباری بر عهده بانک مرکزی است و هنوز تصمیم قطعی در این زمینه گرفته نشده  

است. البته  موسسه اعتباری توسعه از مدت ها قبل منحل شده و در جریان اقدامات حقوقی و ثبتی قرار دارد.   
وی ادامه داد: هنوز موسسه ای برای انحلال معرفی نشده است که درباره دلایل انحلال آنها صحبت کرد. 

جمشیدی درباره فعالیت صندوق های متعدد که در بحث قرض الحسنه فعال هستند و تعیین تکلیف آنها اظهار داشت: 
هر مجموعه ای که به امور بانکی می پردازد باید مجوزهای بانک مرکزی را دریافت کند و صندوق  های خصوصی باید 
تابع قوانین بانک مرکزی باشند و اعلام شده که این صندوق ها هم باید سازو کار خود را با قوانین موجود تطبیق دهند و 

از بانک مرکزی مجوز بگیرند.
دبیر کانون بانک ها و موسسه های اعتباری خصوصی با تاکید بر اینکه اگر موسسه یا صندوقی باشد که این روال را 
طی نکرده باشد، غیرمجاز محسوب می شود، گفت: آماری از موسسات و صندوق های غیر مجاز وجود ندارد و تا مشکلی 

ایجاد نشود، کسی از وجود این مجموعه های غیر مجاز مطلع نمی شود. 
وی همچنین در پاسخ به این سوال که چراکه مقررات بانکی در شعب مختلف به صورت متفاوت از هم به اجرا 
می رسند و برای مثال چرا برای دریافت یک وام یک شعبه از بانکی درخواست دو ضامن و شعبه بانکی دیگر یک ضامن 
می خواهد، اظهار داشت: تاکید دارم که مقررات تغییر نمی کند بلکه رییس شعب تشخیص می دهد براساس اعتبارسنجی 
چه تصمیمی را درباره یک درخواست اتخاذ کند و این تشخیص ممکن است با رییس شعبه دیگری متفاوت باشد و شاید 
مقررات بانکی در هر بانکی متفاوت از بانک دیگری به اجرا برسد اما اجرای آن در شعب یک بانک یکسان و یکپارچه 
است.   جمشیدی تاکید کرد: اما درباره تسهیلات، مقررات به اینکه چه تسهیلاتی مورد درخواست بوده، متفاوت است 
و  اگر تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری و ازدواج باشد، بانک مرکزی در این باره تکلیف را روشن کرده است و یک 
ضامن بیشتر نمی خواهد. دبیر کانون بانک ها و موسسه های اعتباری خصوصی ادامه داد: ممکن است فردی برای دریافت 
وام قرض الحسنه مراجعه و یک نفر را به عنوان ضامن معرفی کند اما براساس اعتبار سنجی، آن بانک تشخیص دهد که 
این فرد توان بازپرداخت اقساط تسهیلات را ندارد و درخواست معرفی فرد دیگری را به عنوان ضامن داشته باشد این به 

معنای این نیست که معرفی دو ضامن الزامی باشد. 
وی گفت: وام قرض الحســنه را باید کســی تضمین کند که درآمد و عایدی ماهانه آن به حدی باشــد که بتواند در 
صورت نیاز اقساط را پرداخت کند. در نهایت معیار شعب برای هر تسهیلات چه قرض الحسنه و چه سایر تسهیلات، 

اعتبار سنجی وام گیرنده و ضامن است. 
جمشیدی تاکید کرد: مقررات برای تمام بانک ها یکسان است که مرجع آن بانک مرکزی است و قانون می گوید وام 
به کسی ارائه شود که از بازپرداخت آن اطمینان حاصل شده باشد و ممکن است بانکی تشخیص دهد که با توجه به اعتبار 
سنجی فرد متقاضی یا ضامن آن، واجد شرایط مورد نظر نیست اما  بانکی دیگر با همین شرایط ریسک ارایه وام به همین 

فرد را بپذیرد و وام درخواست شده را ارایه کند.

دبیر کانون بانک ها و موسسه های اعتباری خصوصی:

هنوز تصمیم قطعی درباره انحلال موسسات گرفته نشده  است
بازرس انجمن شرکت های هواپیمایی  :

6

گروه اقتصادی - بازرس انجمن 
شرکت های هواپیمایی اظهار داشت: در 
سال گذشته قرار بر این بود که وزارت 
راه و شهرسازی بابت هر مسافر و جابه 
جایی هر زائر و هر صندلی یک میلیون 
تومان به ایرلاین ها پرداخت کند اما تا به 
امــروز به این تعهد عمل نکرده و برای 
امســال هم وزارت راه و شهرســازی 
اعلام کرده که برای هر صندلی خالی) 
مسیرهای یکســرخالی( 1.5 میلیون 
تومان می پردازد کــه امیدواریم به این 

تعهد عمل کند.
سهیل قیاسی در جمع خبرنگاران 
بــا درباره ادامه ممنوعیــت پروازهای 
چارتی، اظهار داشــت: ملزم به اجرای 
تصمیــم وزیــر راه و شهرســازی و 
سازمان هواپیمایی کشوری هستیم، تنها 
فرودگاه ها و شهرهای نفتی مستثنی از 
ممنوعیت فروش بلیت های چارتری 
هســتند و واقعیــت اجــرای حذف 
پروازهای چارتری این است که تعداد 
پروازها به شهرهای توریستی از جمله 
کیش کاهش پیدا کرده  و به گردشگری 
ایــن مناطق صدمه زده از این رو رییس 
منطقه آزاد کیش هم درخواست لغو این 

ممنوعیت برای این منطقه را داشت.   
وی ادامه داد: چارتر کنندگان پرواز 
به طور معمول قیمت ها را در فصل پر 
مسافر و کم مســافر مدیریت می کنند 
و در مواقــی خرید بلیــت چارتری به 
نفع مســافر اســت اما در نهایت تمام 

ایرلاین ها ملزم بــه اجرای این ابلاغیه 
و تصمیم ســازمان هواپیمایی هستند 
و درباره فــروش یا عدم فروش بلیت 
چارتری سازمان هواپیمایی اختیار دارد 

و تصمیم می گیرد.
بــازرس انجمن شــرکت های 
هواپیمایی با تاکیــد بر اینکه برخی از 
سایت های فروش بلیت هواپیما ضربه 
بزرگی به شــبکه فروش بیلت هواپیما 
زدنــد، گفت: هر چند کــه تعدادی از 
چارترکننــدگان ســایت های فروش 
بلیت راه اندازی کردند اما ضربه محکم 
در بحث فروش بلیت های چارتری را 
سایت های متخلف فروش بلیت را وارد 
کردند که البته اقداماتی برای ساماندهی 
فروش اینترنتی بلیت انجام شــده و در 

دست اجرا است       
قیاسی با بیان اینکه موضوع اجرای 
قانون آزاد سازی قیمت بلیت هواپیما را 
از ســتاد تنظیم بازار و کمیسیون اصل 
90 پیگیری می کنیم، اظهار داشت: طبق 
قانون قیمت بلیت هواپیما باید شناور و 
آزاد باشد اما در حال حاضر بلیت هواپیما 
با نرخ مصوب به فروش می رسد.وی در 
پاســخ به سوال ایلنا مبنی بر اینکه گفته 
می شود قانون آزادسازی بلیت هواپیما 
در برنامه پنجم توسعه آمده و در برنامه 
ششم تکرار نشده که به معنای لغو این 
حکم است، تاکید کرد: طبق اظهارات 
کارشناسان حقوقی و استفساریه که از 
مجلس شــده اگر حکمی در برنامه ای 

آمده باشــد و در برنامه بعدی لغو نشده 
باشــد آن حکم همچنان قابلیت اجرا 

دارد.
بــازرس انجمن شــرکت های 
هواپیمایی در پاسخ به سوال ایلنا مبنی 
بر اینکه فاصله قیمت های مصوب فعلی 
با قیمت های آزاد چقدر اســت، گفت: 
معتقدیــم با اجرای قانون آزادســازی 
قیمت ها،  رقابت بین ایرلاین ها بیشــتر 
می شود البته باید گفته شود که ایرلاین 
با همین قیمت های مصوب هم  ســود 

می کنند اما نفعی برای آنها ندارد.
قیاسی تاکید کرد: فعالان صنعت 
هوانــوردی و ایرلاین هــا ایثارگری 
می کنند چراکه به راحتی می توانند این 
ســرمایه را با حداقل سود 22 درصدی 
در بانک هــا ســپرده گــذاری کنند و 
سرمایه گذاری بدون ریسک و نگرانی 
داشــته باشند.   وی همچنین با اشاره به 
اتمام دوره فروش بلیت عراق با قیمت 
مصوب گفت: بلیت  پروازهای خارجی 
مشمول قیمت های مصوب نمی شوند 
اما در ایام اربعین برای رفاه حال زائران 
و دسترســی افراد بیشتری به خدمات 
هوایی، بلیت پرواز مسیر تهران- نجف 
با قیمت 4 میلیون تومان به فروش رسید 
البته در حال حاضر این قیمت به بیش از 

7 میلیون تومان رسیده است.
بــازرس انجمن شــرکت های 
هواپیمایی دربــاره یارانه دولت برای 
جبران مابه تفاوت قیمت بلیت مصوب 

و آزاد نجــف درایام اربعین و گفت: در 
سال گذشته قرار بر این بود که وزارت 
راه و شهرسازی بابت هر مسافر و جابه 
جایی هر زائر و هر صندلی یک میلیون 
تومان به ایرلاین ها پرداخت کند اما تا به 
امــروز به این تعهد عمل نکرده و برای 
امســال هم وزارت راه و شهرســازی 
اعلام کرده که برای هر صندلی خالی) 
مسیرهای یکســرخالی( 1.5 میلیون 
تومان می پردازد کــه امیدواریم به این 
تعهد عمل کند.   قیاســی با بیان اینکه 
فــرودگاه نجف گــران ترین فرودگاه 
خاورمیانه است، گفت: فرودگاه نجف 
2 هزار دلار رویالیتی، 10 هزار دلار بابت 
هندلینگ، 2150 دلار بابت نشســت و 
برخاســت هر هواپیما، 2 دلار بابت هر 
مسافر دریافت می کند و هزینه سوخت 
در این فرودگاه 1.27 دلار برای هر لیتر 
اســت.  به عبارتی دیگــر این فرودگاه 
بابت هر پرواز از ایرلاین حدود 15 هزار 

دلار دریافت می کند یعنی تقریبا به ازای 
هر مســافر 100 دلار دریافت می کند، 
این در حالی است که این عدد 15 هزار 
دلار برای هر پرواز در فرودگاهی مانند 

استانبول حدود 6 هزار دلار است.     
مدیرعامــل آتا با بیــان اینکه این 
شرکت بیشترین تعداد پرواز به اربعین 
را داشت، گفت: در ایام اربعین  66944 
زائر از طریق این شــرکت با متوســط 
تاخیر 33 دقیقه برای هر پرواز جابه جا 
شدند.   وی همچنین از خرید 12 فروند 
هواپیمای بویینگ و ایرباس خبر داد و 
گفت: در نوبت اول 5 فروند هواپیما 737 
خریداری شده که اولین بویینگ 737 تا 
یــک ماه دیگر و دومین بویینگ 737 تا 
45 روز آینده وارد ناوگان می شوند و در 
نوبت دوم 7 فروند هواپیما وارد ناوگان 
می شود که ایرباس و بویینگ هستند و 
تا پایان امسال 9 هواپیمای جدید را وارد 

ناوگان می کنیم.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- بیش از دو سال 
از عمر دولت ســیزدهم می گذرد اما 
هنوز اجرایی شــدن وعده ساخت 4 
میلیون واحد مســکونی در هاله ای از 
ابهام به سر می برد. برخی از کارشناسان 
مربوط به حوزه مســکن و شهرسازی 
نیز ادعــا می کنند کــه هدف گذاری 
ســاخت سالانه یک میلیون مسکن نه 
تنها شــدنی نیست بلکه برای ساخت 
آن حداقل های تولید نیز مهیا نیســت؛ 
آنها معتقدند دولت به جای اینکه دنبال 
مقصر وضع موجود باشد باید وظایف 
خود را در ساخت واحدهای مسکونی 

به درستی انجام دهد.
بــا توجه بــه شــرایط موجود 
تحقق وعده ســاخت 4 میلیون واحد 
مسکونی قطعاً چالش برانگیز و دشوار 
اســت ناگفته نماند برخی تحلیلگران 
اقتصادی و سیاســی که منتظر بر زمین 
خــوردن این وعده دولت ســیزدهم 

هستند با شک و تردید نسبت به تحقق 
این وعده سنگین اقتصادی اظهارنظر 

می کنند.
البته سخنگوی دولت در مصاحبه 
با رســانه های داخلی دربــاره طرح 
ساخت چهار میلیون مسکن ملی گفته 
است ساخت چهار میلیون مسکن در 
4 ســال قانون مصوب مجلس است و 
باید به طور میانگین سالانه یک میلیون 

مسکن ساخته شود.
ســخنگوی دولت در ادامه تاکید 
می کند: اگر این وعده شــدنی نیست 
باید دید تمامی کارهای کارشناســی 
کــه زمینه تصویب این قانون بوده چه 

مبنایی داشته است.
با توجه به ســخنان ســخنگوی 
دولت به نظر می رسد اگر دولت نتواند 
ایــن وعده را عملیاتی کند باید علتش 
را در دولت گذشــته جست وجو کرد 
زیرا اجرای این وعده نیازمند یکسری 
مقدمه است که ظاهراً مقدمات آن هنوز 
فراهم نیســت. با این حال جواب این 

سوال را باید مسئولان دولت سیزدهم 
بدهند که چرا دولت چنین وعده ای را 
داده است در صورتی که زمینه اجرای 

آن وعده فراهم نبوده است.
باید توجه داشــت کــه رئیس 
جمهــور کشــورمان وعــده خود را 
فراموش نکــرده و در جریان تحویل 
برنامــه هفتم به مجلس، در خصوص 
ساخت مسکن در کشور، اظهار کرده 
است: برخی در سخنان خود می گویند 
شما قول دادید سالی یک میلیون واحد 
مسکونی بسازید و تحویل مردم واجد 
شــرایط دهید. اما من در پاسخ عرض 
می کنم ســالی یک میلیون مسکن نیاز 
کشور اســت؛ آنهایی هم که سال های 
قبل نیز مسکن نساختند باید پاسخگو 
باشند. حداکثر سالی 250 هزار واحد 
شــهری و روستایی ساخته شده است 
ایــن یک میلیون هم نیاز کشــور، هم 
مصوبــه قانونی مجلس و هم وعده ای 
است که ما دادیم و به دنبال اجرای آن 

نیز هستیم.

بانک ها یکی از نهادهایی هستند 
کــه می توانند در فرآیند ســاخت و 
ســازهای حمایتی با ارائه تسهیلات 
نقشی تعیین کننده داشته باشند، در این 
راستا دولت سیزدهم نیز از همان ابتدا 
بانک ها را موظف کرد که 20 درصد از 
منابع خود را برای پرداخت تسهیلات 
نهضت ملی مسکن اختصاص بدهند.

رئیســی نســبت به وعده 
ســاخت ۴ میلیون مسکن تعهد 

دارد
از ســخنان رئیــس جمهور در 
مجلس شورای اســلامی این طور به 
نظر می رســد که یکــی از برنامه های 
هدف گــذاری شــده وی در دولت 
سیزدهم ساخت ســالانه یک میلیون 
واحد مســکونی اســت و او به دنبال 
اجرایی شــدن وعــده انتخاباتی خود 
اســت.دولت ســیزدهم در راستای 
اجرای ساخت 4 میلیون طرح نهضت 
صملی مسکن نیاز به همکاری ارگان 
و نهادهای دیگــر دارد که بانک ها در 
خصوص وام دهی به مردم برای کمک 
هزینه ســاخت و ساز نقش مهمی در 
اجــرای قانون جهش تولید مســکن 

دارند.
اما با توجه به آمار رســمی که از 
سوی بانک مرکزی اعلام شد بانک ها 
نســبت به تعهد خود برای پرداخت 
تسهیلات متعهد نبودند و این آمارها، 
عملکــرد بانک ها در اجرای جز )10( 
بند )الــف( تبصره )1۸( قانون بودجه 
ســال 1400 و ماده )4( قانون جهش 
تولید مسکن )از ابتدای اجرای قانون تا 
پایان مردادماه 1402( را نشان می دهد 
و بر اساس این قانون، بانک ها باید 20 
درصــد از منابع خود را برای پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن اختصاص 
بدهند.آمارهای جدید بانک مرکزی از 
عملکرد بانک ها در اجرای این قانون 
نشان می دهد کل پرداخت تسهیلات 
از سوی بانک ها در قالب نهضت ملی 
مسکن از زمان تصویب این قانون و تا 
پایان مرداد ماه امسال معادل 275 هزار 

و 569 میلیارد ریال بوده است.
کم کاری بانک هــا در پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن موجب 
شــد که بخشــی از منابع این طرح در 
قالب تسهیلات باید تأمین شود و عدم 
التزام بانک ها سبب شده تا شاهد وقفه 

در اجرای این ابر پروژه دولت سیزدهم 
در کشور باشیم و البته این مدارا کردن 
دولت با بانک هــای موجب ضرر به 
حوزه ساخت و ساز کشور شده است 
زیرا که سرعت ساخت و ساز در کشور 

کند پیش رود.
عدم جریمه شدن بانک ها نشان 
می دهد که دولت جدیتی به ســرعت 
دادن به ســاخت و ساز و اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن ندارد و تا زمانی که 
این جریمه و قانون اجرا نشود بانک ها 
تمایلی به وام دهی نخواهند داشــت و 
به تکالیفشان قطعاً عمل نخواهند کرد.

همچنین نباید نســبت به شیوه 
اجــرای این طرح نیــز بی تفاوت بود 
زیرا که شیوه انجام این کار نیز به گفته 
کارشناسان حوزه ساخت و ساز اشتباه 
اســت. عطا بهرامی، تحلیلگر مسائل 
اقتصادی، با اشــاره بــه طرح نهضت 
ملی مســکن، می گوید: بــا توجه به 
آنچه که امروز شــاهدش هستیم طرح 
نهضت ملی مســکن دولت یک طرح 
نمایشی اســت زیرا فقط در مدت دو 
ســال گذشته وعده شنیدیم و کمترین 

کار اجرایی را شاهد بودیم.
دولت در اجرای طرح نهضت 

ملی مسکن کم کارکرده است
این تحلیلگر مســائل اقتصادی 
در ادامــه تاکید کرد: اگر به 10 میلیون 
خانوار زمین بدهیــم، طی 1۸ ماه الی 
دو ســال همه آن ساخته می شود. توان 
ســاخت آن را هــم دارند چون هزینه 
ســاخت واحد ویلایــی پایین تر از 

آپارتمان سازی است.
وی تصریــح کرد: طرح نهضت 
ملی مســکن یک انقلاب در ساخت 
وســاز می تواند باشــد به شرط آنکه 
درســت اجرا شود؛ اگر مسکن سازی 
انجام شــود 130 تــا 140 صنعت که 
با مســکن مرتبط هســتند به حرکت 

درمی آید.
بهرامی بــا انتقاد از بانک ها که به 

ســاخت وساز ها وام نمی دهند گفت: 
وقتی بانک می تواند به شرکت های زیر 
مجموعه خــود وام دهد و این پول به 
نوعی در داخل بانک بماند چرا باید به 
مسکن سازی وام دهد؛ تا زمانی که این 
شــرایط وجود داشته باشد بانک ها به 

دنبال ساخت و ساز نمی روند.
وی در رابطــه با ریســک نکول 
تسهیلات مسکن گفت: ناگفته نماند 
که ریســک نکول مســکن خیلی کم 
اســت؛ یادمان نرود در ســاخت 1.5 
میلیون واحد مسکن روستایی مسکن 
مهر، این وام ها نکول نشد. این کار در 

شرایطی صورت گرفت که مردم ضامن 
معتبر برای ساخت واحدهای مسکونی 
روســتایی نداشتند و خودشان ضامن 
یکدیگر می شــدند. اما اکنون بانک ها 
حیاط خلوت عده ای شده است و آنها 
اجــازه نمی دهند پول از بانک خارج و 

به سمت مسکن سازی برود.
پول نباشــد خبری از واحد 

مسکونی هم نیست
حســن همتی عضو کمیسیون 
برنامــه بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی درباره دلیل عدم 
وام دهــی بانک ها در راســتای قانون 
جهش تولید مســکن مجلس، گفت: 
عدم وام دهی بانک ها برای ســاخت 
واحدهای مســکونی یکــی از موانع 
اصلی ســاخت و ســاز مســکن در 
دولت ســیزدهم محســوب می شود 
که مســئولان بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد باید نسبت به این رفتار بانک ها 

پاسخگو باشند.
ایــن نماینده مجلــس در ادامه 
تصریــح کرد: امــروز بانک ها از دادن 
وام مســکن امتنــاع می کننــد؛ صرفاً 
بعضی اوقات ایــن وام ها را به افرادی 
که سفارش شدند پرداخت می کنند و 
عملًا به مردم وامی پرداخت نمی شود 
و شــرایط وام دهی به حدی ســوال 
برانگیز اســت که حتی وام ازدواج هم 

به سختی پرداخت می شود.
وی گفت: مجلس قانون جهش 
تولید مســکن را مصوب کــرد اما تا 
وقتــی بانک ها که یک ســمت ماجرا 
هســتند اقدام به پرداخت تسهیلات 
ساخت مســکن نمی کنند نباید انتظار 
داشــته باشــیم که این قانون مجلس 
اجرایی شود و عملًا دولت نمی تواند 
با این شــرایط راه به جایی برد.امروز 
جوانانی کــه می خواهند ازدواج کنند 
حداقل باید یک میلیارد سرمایه داشته 
باشــند که بتوانند یک زمین بخرند تا 
بتوانند در آن شروع به خانه سازی کنند؛ 

جوانان در این شرایط هیچ گونه منابع 
مالی در اختیار ندارند چطور باید آنها 
را ترغیب به ازدواج و تشکیل خانواده 
شوند؟دولت باید برای رونق نهضت 
تولید مســکن تسهیلات ارزان قیمت 
در اختیار مردم و جوانان قرار دهد البته 
در صورتی که این تسهیلات در اختیار 
جوانان قرار داده نشــود عملًا اتفاقی 
در زمینــه حل مشــکلات اقتصادی 
کســانی که خانه ندارند و جوانانی که 
می خواهند ازدواج کنند، نمی افتد، در 
نهایت هم این قانون مجلس هم روی 

زمین خواهد ماند.
حداکثــر ۲ میلیــون واحد 

مسکونی می توان ساخت
ســید محمدرضا میر تاج الدینی 
رئیس فراکســیون راهبردی مجلس 
شــورای اسلامی با تاکید بر اینکه ابتدا 
باید مشــکل مالی در حوزه ســاخت 
و ســاز مســکن را رفع کنیم، گفت: با 
توجه به اینکه اوضاع مسکن در بخش 
تأمین منابع مالی دچار مشکل است با 
این شــرایط بخش خصوصی روش 
جدید تأمیــن منابع مالی تحت عنوان 
کنسرسیوم مشــارکت در توسعه ملی 

مسکن را پیشنهاد داده است.
ایــن نماینده مجلس با اشــاره 
بــه اینکه آیا وعده ســاخت 4 میلیون 
مســکن در 4 ســال ابتدایــی دولت 

ســیزده به ثمر خواهد رســید یا خیر، 
تاکید کرد: ســاخت 4 میلیون مسکن 
در دولت سیزدهم قطعاً آسان نخواهد 
بود و انتظار می رود 2 میلیون مســکن 
در ابتدای دولت ســیزدهم و 2 میلیون 
هم در دوره دوم دولت آقای رئیســی 
ساخته شــود که برای ســاخت این 
واحدها هم نیازمند کمک دســتگاه ها 
و نهادهای دولتی دیگر است.این مقام 
مســئول گفت: یکــی از راهکارهای 
ســاخت مســکن تهاتر زمین است 
که شــرکت های مختلف، سازندگان 
مســکن، انبــوه ســازان و برخی از 
کارخانه های مرتبط با ســاخت و ساز 
مســکن می توانند واحد مســکونی 
بســازند و به ازای دریافت پول به آنها 
واحد مسکونی داد.وی در ادامه گفت: 
البته ســاخت یک میلیون مسکن در 
طی سال فقط به عهده دولت نیست و 
بخش های خصوصی نیز برای تکمیل 

این وعده باید به پای کار بیایند.
بانک هایی که وام نمی دهند 
از سوی دولت باید جریمه شوند

کنــد بــودن رونــد پرداخــت 
تســهیلات بانکی یکی از موانع جدی 
بر ســر راه نهضت ملی مسکن است، 
البته تمایل بانک ها بیشتر به این سمت 
اســت که تســهیلات خــود را برای 
خریــد، تجــارت و یا مشــارکت که 
دوره بازپرداخت آن بلندمدت نیست 
پرداخت کننــد و خیلی به طرح های 
بلندمدت مانند مسکن تمایلی ندارند.

طبق بررسی ها این در حالی است 
که قانون جهش تولید مسکن، بانک ها 
را مکلــف کرده که حداقل 20 درصد 
از کل تســهیلات خــود را به نهضت 
ملی مســکن اختصاص بدهند، اما به 
بهانه های مختلف از جمله نداشــتن 
اعتبار امروز ایــن رقم حتی 5 درصد 

هم نیست.
البته در رستای قانون جهش تولید 
بانک ها مکلف به پرداخت وام شده اند 
و اگر برخلاف این قانون و وظیفه عمل 
کنند باید جریمه شوند ولی همانطور 
که گفته شــد دو سال است که دولت 
هیچ بانکی را در این خصوص جریمه 
نکرده اســت و عملًا بانک ها نیز سعی 
می کنند که پول را در نزد خود نگه دارند 
به جای آنکه آن را برای توسعه کشور 

به کار برند.

وقتی پول بانک ها به سمت
 مسکن نمی رود؛ چرا بانک ها 

جریمه نمی شوند؟
طبق شواهد بانک  مرکزی، بانک ها طی دوسال گذشته در راستای قانون جهش تولید مسکن ضعیف ترین 

عملکرد را به عنوان مهم ترین ارگان در اجرای طرح نهضت ملی مسکن داشتند و دولت باید بانک ها را جریمه کند.

گــروه اقتصادی - بــه گفته 
کارشناســان، فراهــم بــودن امکان 
اســتعلام چک های در راه به کاهش 
ریســک دریافت چک های بلامحل 
کمک خواهد کرد؛ سامانه استعلامی 
که بنا بر اعلام رئیس کمیســیون اصل 
90 مجلس باید تا ابتدای مهر عملیاتی 

می شد.
اصلاح قانون صدور چک، سوم 
آذر ســال 97 توســط رئیس جمهور 
وقت ابلاغ و بیســت و یکم آذر همان 
ســال لازم الاجرا شد که بر اساس این 
قانون تکالیفی بر عهده سیستم بانکی 

نهاده شده است.
اصلاح قانون چکی که بر اساس 
آخرین اطلاعات اعلامی سبب کاهش 
بیش از 96 درصدی آمار زندانیان شد؛ 
موضوعی که مهران محرمیان معاون 

فناوری هــای نوین بانــک مرکزی با 
تاکید به آن گفت: درخصوص کاهش 
قابل ملاحظه زندانیان در دو ماهه اول 
سال 1402، به طور متوسط در هر سه 
روز تنها یک نفر به جرم چک برگشتی 
وارد زندان شــده اســت که این رقم 
در مقایســه با اردیبهشت ماه سال قبل 
کاهش 43 درصدی را نشان می دهد. 
این در حالی است که در سال 1396 و 
پیش از تصویب و اجرایی شــدن این 
قانون، تعداد زندانیان چک در هر روز 
بالغ بر 10 نفر بوده اســت.به گفته او، 
آمار زندانیان مرتبــط با چک پس از 
تصویــب قانون اصلاح قانون صدور 
چک در مجلس شــورای اســلامی 

در ســال 1397 و اجرایی شدن آن به 
صورت مرحله ای توسط بانک مرکزی 
و شبکه بانکی در سال های بعد از آن، 
به طور متوالی کاهشــی بوده است. بر 
این اساس، یک سال پس از اجرای این 
قانون و در ســال 1401، آمار زندانیان 
مرتبــط با چک به یــک نفر در هر دو 
روز رسید و در سال 1402 نیز این آمار 
به یک نفر در هر سه روز کاهش یافته 
است.اما بر اساس قانون اصلاح قانون 
صدور چک باید از ابتدای سال 1401 
اســتعلام پیامکی چک هــای در راه 
عملیاتی می شد اقدامی که عملیاتی هم 
شد، اما در نهایت به دلایلی فعالیت آن 
قطع شد.چک های در راه، چک هایی 

هستند که صادر شــده اند، اما تاریخ 
سررسید آن فرا نرسیده است.

موضوعی که در 4 اسفند 1401 
باشــگاه خبرنگاران جــوان آن را از  
مهــران محرمیان معــاون فنی بانک 
مرکزی پیگیری کرد و او گفت: اکنون 
در خصوص سیســتم استعلام فقط 
بحث چک های در راه برقرار نیســت 
کــه دلیل آن هم به ســبب عدم دقت 
برخــی از بانک ها بود که این قضیه را 
مــا متوقف کردیم تا این عدم دقت بر 
طرف شود.  به امید خدا با برنامه ریزی 
که بانک هــا کردند فکر می کنم اوایل 
ســال آینده این قضیه حل شود. اوایل 
سال شد و خبری از راه اندازی سامانه 

استعلام چک های در راه نبود تا این که 
هفته اول تیر سخنگوی اجرای قانون 
چک، آمنه نادعلیزاده به رسانه ملی در 
خصوص راه اندازی این سامانه گفت: 
بانک ها متعهد شــده بودنــد تا پایان 
فصل بهار مقدمات لازم را فراهم کنند. 
با پایان گرفتن اقدامات فنی فاز صحت 
ســنجی داده ها آغاز خواهد شد. این 
اطلاعات مورد بررسی قرار می گیرد 
و بعد از آن می توانیم این قلم اطلاعاتی 
را به عنوان یک قلم استعلامی در اختیار 
مشتریان قرار دهیم.با پایان فصل بهار 
باشــگاه خبرنگاران جوان هم برای 
پیگیــری آخرین وضعیت راه اندازی 
ســامانه اســتعلام چک های در راه و 

فرآیند آن به سراغ بانک مرکزی رفت، 
اما پاســخی دریافــت نکرد.تا اینکه 
سرانجام در 12 مرداد پس از دو وعده 
بدون ســرانجام، معاون فناوری های 
نوین بانک مرکزی محرمیان به رسانه 
ملــی در خصوص زمــان راه اندازی 
سامانه استعلام چک های صیادی در 
راه گفــت: همکاران من اطلاعاتی که 
وجــود دارد را به تفکیک و جزئیات 
چک می کنند تا مطمئن شوند داده های 
خطایی در سامانه وجود ندارد و به نظر 
می رســد این کار ها حدود دو الی سه 
هفته آینده به سرانجام برسد و سامانه 
عملیاتی شــود.وعده ای که اما باز هم 
عملیاتی نشــد و در 2 شهریور معاون 

فناوری های نویــن بانک مرکزی در 
جمع خبرنگاران مجــدد یک وعده 
تازه در خصوص راه اندازی ســامانه 
استعلام چک های در راه داد. او گفت: 
همکاران من اکنون مشــغول پالایش 
اطلاعات هســتند تا مطمئن شــوند 
اطلاعات اشتباهی در مبالغ چک وجود 
ندارد و امیدوار هستیم ظرف چند روز 
آینده عملیاتی شــود. سامانه استعلام 
چک هــای در راه صیادی که خبری 
از آن شــد و حالا رئیس کمیســیون 
اصل 90 مجلس به رســانه ملی گفته 
اســت: باید تا ابتدای مهر ماه مســئله 
چک در راه عملیاتی می شود.اهمیت 
وجود امکان استعلام برای چک های 

صیادی در راهی که پیش از این نوری 
کارشناس امور بانکی در خصوص آن 
به باشگاه خبرنگاران جوان گفته بود: 
سامانه استعلام چک های برگشتی و در 
راه اعلام می کند که فرد چه میزان چک 
برگشتی دارد و چقدر تا به امروز چک 
صادر کرده که هنوز ســر رسید آن فرا 
نرسیده است. اگر بخش آیتم استعلام 
چک های در راه را داشته باشیم بسیار 
به ارزیابی اعتباری و کاهش ریســک 
دریافت چک هــای بلامحل کمک 
خواهد کــرد. حالا امروز مهرماه آغاز 
شــد و باید منتظر ماند و دید سرانجام 
سامانه اســتعلام چک های صیادی 
در راه چــه زمان در اختیار عموم قرار 
می گیرد؛ سامانه ای که می تواند کمک 
شایانی به زنجیره افزایش اعتبار چک 

ها کند.

سامانه استعلام چک های در راه همچنان منتظر اجرا... !

البته در رســتای قانون جهش تولید بانک ها مکلف به پرداخت وام شــده اند و اگر برخلاف 
این قانون و وظیفه عمل کنند باید جریمه شــوند ولی همانطور که گفته شــد دو سال است 
کــه دولت هیچ بانکی را در این خصوص جریمه نکرده اســت و عملًا بانک ها نیز ســعی 
می کنند که پول را در نزد خود نگه دارند به جای آنکه آن را برای توسعه کشور به کار برند.
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